DECLINATIO  QUARTA

Η  Δ’  κλίση περιλαμβάνει ονόματα και των τριών γενών με τις εξής καταλήξεις:
  	            	 	 	 	 	 	  	             
	
	ΑΡΣΕΝΙΚΑ
&
ΘΗΛΥΚΑ
	ΟΥΔΕΤΕΡΑ
	
	ΑΡΣΕΝΙΚΑ
&
ΘΗΛΥΚΑ
	ΟΥΔΕΤΕΡΑ

	
	Singularis
	
	Pluralis

	Nom.  
	-us
	-u
	Nom.  
	-us
	-ua

	Gen.
	-us
	-us
	Gen.
	-uum
	-uum

	Dat.
	-ui
	-u
	Dat.
	-ibus
	-ibus

	Acc
	-um
	-u
	Acc
	-us
	-ua

	Voc.     
	-us
	-u
	Voc.     
	-us
	-ua

	Abl. 
	-u
	-u
	Abl. 
	-ibus
	-ibus



ΔΙΑΚΡΙΣΗ ΓΕΝΟΥΣ
	Από τα σε  -us  λήγοντα ονόματα της Δ’  κλίσης, ΘΗΛΥΚΑ είναι μόνο τα παρακάτω:
	manus -us (= χέρι), domus -us (= πατρίδα, οίκος), ficus=us (=συκιά, σύκο).
Παράδειγμα (vultus -us = πρόσωπο)
	
	Singularis
	Pluralis

	Nom.

Gen.

Dat.

Acc.

Voc.

Abl.
	vultus

vultus

vultui

vultum

vultus

vultu
	vultus

vultuum

vultibus

vultus

vultus

vultibus


ΙΔΙΟΜΟΡΦΙΕΣ
1.	Το όνομα domus -us δανείζεται μερικές πτώσεις από τη Β’ κλίση και τρεις του τύποι έχουν αποκτήσει επιρρηματική χρήση και σημασία: 
	
	Singularis
	Pluralis

	Nom. 
	domus
	domus

	Gen.
	domus - domi  (1)
	domuum - domorum

	Dat. 
	domui 
	domibus

	Acc.
	domum  (2)
	domos

	Voc. 
	domus
	domus

	Abl.  
	domo  (3) 
	domibus



	(1) domi
	(= οίκοι, στην πατρίδα) 
	 στάση σε τόπο

	(2) domum
	(= οίκαδε, προς την πατρίδα)
	 κίνηση σε τόπο

	(3) domo
	(= οίκοθεν, από την πατρίδα) 
	 κίνηση από τόπο


    2.	Η δοτική Ενικού συναιρείται μερικές φορές σε   -u : 
	π.x.  senatus (= Σύγκλητος)  δοτική. senatui & senatu.
              		
3. Το ficus κλίνεται και σύμφωνα με τη β΄ κλίση (δες και το οικείο κεφάλαιο). Από την δ΄ κλίση έχει μόνο τους τύπους που λήγουν σε -us και -u:
	
	Singularis
	Pluralis

	
	δ΄ κλίση
	β΄ κλίση
	δ΄ κλίση
	β΄ κλίση

	Nom.

Gen.

Dat.

Acc.

Voc.

Abl.
	ficus

ficus





ficus

ficu
	ficus

fici

fico

ficum

fice

fico
	ficus

(ficuum)



ficus

ficus

(ficubus)
	fici

ficorum

ficis

ficos

fici

ficis




DECLINATIO  QUINTA

H  E΄  κλίση  περιλαμβάνει ονόματα ΑΡΣΕΝΙΚΑ και ΘΗΛΥΚΑ μόνο, με τις εξής καταλήξεις:

	
	Singularis
	Pluralis

	Nom.
	-es 
	-es 

	Gen
	-ei 
	-erum 

	Dat. 
	-ei 
	-ebus 

	Acc.
	-em  
	-es 

	Voc. 
	-es 
	-es 

	Abl.
	-e    
	-ebus



ΔΙΑΚΡΙΣΗ ΓΕΝΟΥΣ

	Από τα ονόματα της  Ε’ κλίσης, ΑΡΣΕΝΙΚΑ είναι μόνο τα ονόματα:
	dies, diei (= ημέρα) ,   meridies, meridiei (= μεσημέρι).

ΙΔΙΟΜΟΡΦΙΕΣ

1.	Πλήρη  ενικό και πληθυντικό έχουν τα ονόματα της E΄ κλίσης:
          dies, diei (= ημέρα) ,  res, rei (= πράγμα)

2. Τα παρακάτω ονόματα σχηματίζουν από τον πληθυντικό μόνο τις τρεις όμοιες πτώσεις σε  -es.
 spes -ei (= ελπίδα), 
acies -ei (= παράταξη), 
effigies -ei (= ομοίωμα), 
facies -ei (πρόσωπο), 
species -ei (= όψη, μορφή).
Παραδείγματα
(res, rei = πράγμα, dies, diei = ημέρα, acies, aciei = παράταξη)
	
	Singularis
	Pluralis

	Nom.

Gen.

Dat.

Acc.

Voc.

Abl.
	res

rei

rei

rem

res

re
	dies

diei

diei

diem

dies

die
	acies

aciei

aciei

aciem

acies

acie
	res

rerum

rebus

res

res

rebus
	dies

dierum

diebus

dies

dies

diebus
	acies

--

--

acies

acies

--



3. Τα υπόλοιπα ονόματα της Ε’  κλίσης, όπως το fides-ei (=πίστη)  ΔΕΝ ΕΧΟΥΝ ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟ.

ΑΝΩΜΑΛΑ  ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΑ

	Πολλά ονόματα ουσιαστικά της λατινικής γλώσσας είναι ανώμαλα:

1. ΕΤΕΡΟΓΕΝΗ (HETEROGENEA)   Όσα χωρίς να μεταβάλλουν κλίση έχουν άλλο γένος στον Ενικό κι άλλο στον Πληθυντικό.
   π.χ. locus -i (= τόπος)		 loci -orum (= χωρία βιβλίων)
                              		      loca -orum (= τόποι)
		caelum -i (=ουρανός)       caeli -orum (=ουρανοί)

2. ΕΤΕΡΟΚΛΙΤΑ (HETEROKLITA)  Όσα αν κι έχουν την ίδια Ονομαστική, κλίνονται σύμφωνα με διαφορετικές κλίσεις.
   π.χ. ficus-i (= συκιά) [κλίνεται κατά τη Β’ κλίση και έχει από τη Δ’ κλίση τις πτώσεις σε -us και -u].

3. ΑΦΘΟΝΟΥΝΤΑ (ABUDANTIA)  Όσα σχηματίζουν σε όλες τις πτώσεις δύο διαφορετικούς τύπους.
materia –ae		(α’ κλ.) 	& 	materies -ei 	(ε’ κλ.)	= ύλη
elephas –antis	(γ’κλ.)      	& 	elephantus -i (β’ κλ.) =  ο ελέφαντας
luxuria -ae 	 	(α’ κλ.)   	& 	luxuries -ei 	(ε’ κλ.)	= πολυτέλεια
plebs, plebis 	 	(γ’ κλ.)    	& 	plebes -ei 	(ε’ κλ.)	= λαός, πληβείοι
exemplar -aris 	(γ’κλ.)		& 	exemplum -i 	(β’ κλ.)	= παράδειγμα

4. ΕΛΛΕΙΠΤΙΚΑ (DEFECTIVA)
   
   * Σχηματίζουν μόνο ΕΝΙΚΟ (Singularia tantum).

α) Τα κύρια  π.χ. Sulla -ae ,  Roma -ae.
β) Οι αφηρημένες έννοιες,  π.χ. iustitia -ae (= δικαιοσύνη), fides -ei (= πίστη)
γ) Τα φυσικά φαινόμενα / σώματα, π.χ.  vesper -eri (= βραδάκι), luna -ae (=  σελήνη).
δ) Όσα σημαίνουν ύλη,  π.χ. aurum -i (= χρυσός), lac, lactis (=γάλα)
[ΣΗΜ.: Τα ουσιαστικά: aes, aeris, (=χαλκός), ebur, eboris, (= ελεφαντόδοντο), marmor, marmoris (=μάρμαρο) έχουν σπάνια πληθυντικό με η σημασία “τα αντικείμενα από χαλκό, ελεφαντόδοντο ή μάρμαρο αντίστοιχα”]
ε) Τα περιεκτικά ουσιαστικά, π.χ. pecunia -ae (=χρήματα).

* Σχηματίζουν μόνο ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟ (Pluralia tantum)
α) Τα ονόματα λαών / εθνών,  π.χ. Arverni -Arvernorum (=οι Αρβέρνοι)
β) Μερικά κύρια, π.χ. Athenae -arum.
γ) Μερικά προσηγορικά όπως:

	arma
	-orum
	=όπλα
	cani
	-orum
	=άσπρες τρίχες

	boni
	-orum
	=αγαθοί άνδρες
	divitiae
	-arum
	=πλούτη

	domestici
	-orum
	=δούλοι του σπιτιού
	penates
	-ium
	=πατρώοι θεοί

	hiberna
	-orum
	=χειμερινό στρατ/δο
	posteri
	-orum
	=απόγονοι

	insidiae
	-arum
	=ενέδρα
	pugillares
	-ium
	=πλάκες γραφής

	liberi
	-orum
	=τα παιδιά
	superi
	-orum
	=οι άνω θεοί

	mala
	-orum
	=συμφορές
	tenebrae
	-arum
	=σκοτάδι

	moenia
	-ium
	=τείχη
	
	
	



5. ΕΤΕΡΟΣΗΜΑ  Όσα στον πληθυντικό έxουν διαφορετική σημασία από ό,τι στον ενικό, όπως:
	auxilium -ii(-i)
	= βοήθεια
	auxilia -orum
	= στράτευμα

	cera -ae
	= κερί
	cerae -arum
	= πλάκες γραφής

	castrum -i
	= φρούριο
	castra -orum
	= στρατόπεδο

	copia -ae
	= αφθονία
	copiae - arum
	= στράτευμα

	fortuna -ae
	= τύχη
	fortunae -arum
	= περιουσία

	littera -ae
	= γράμμα (αλφαβήτου)
	litterae -arum
	= επιστολές, λογοτεxνία

	opera -ae
	= κόπος
	operae -arum
	= εργάτες

	*ops -opis
	= βοήθεια
	opes -opum
	= δύναμη, ισχύς

	pars -partis
	= μέρος
	partes -partium
	= πολιτική παράταξη

	supplicium -ii(-i)
	= τιμωρία
	supplicia -orum
	= προσευxές, λατρεία

	stipendium -ii(-i)
	= μισθός
	stipendia -orum
	=στρατιωτική θητεία

	
	
	
	


6. “ΚΙΝΗΤΑ" (MOBILIA)  Όσα έχουν διαφορετικό γραμματικό γένος για να δηλώσουν διάκριση και στο φυσικό τους γένος, π.χ.
	cervus -i
	=  ελάφι
	cerva -ae
	=	η ελαφίνα

	magister  -ri
	=  δάσκαλος
	magistra -ae
	=	δασκάλα

	rex, regis
	=  βασιλιάς
	regina -ae
	=	βασίλισσα

	servus -i
	=  δούλος 
	serva -ae
	=	δούλη

	deus -a
	=	θεός
	dea -ae
	=	θεά

	filius -ii (-i)
	=	γιος
	filia -ae
	=	κόρη



Κλίση κύριων ονομάτων προερχόμενων από την Ελληνική
Cassiope-es (α΄ κλίση), Andromeda-ae (α΄ κλίση), Nympha-ae (α΄ κλίση), Cepheus-i (β΄ κλίση), Perseus-i (β΄ κλίση), Perses-ae (α΄ κλίση)
	Nom.

Gen.

Dat.

Acc.

Voc.

Abl.
	Cassiope

Cassiopes

Cassiopae

Cassiopen

Cassiope

Cassiope
	Cepheus

Cephei (Cepheos)

Cepheo

Cepheum (Cephea)

Cepheu

Cepheo
	Andromeda(-de)

Andromedae(-des)

Andromedae

Andromedam(-an/-en)

Andromeda(-de)

Andromeda(-de)

	Nom.

Gen.

Dat.

Acc.

Voc.

Abl.
	Nympha (-phe)

Nymphae (-phes)

Nymphae

Nympham (-phen)

Nympha (-phe)

Nympha (-phe)
	Perseus

Persei (-seos)

Perseo

Perseum (-sea)

Perseu

Perseo
	Perses (Persa)

Persae

Persae

Persen (-am)

Perse (-a)

Perse (-a)



2

